東洋大学オンライン講座 **自本の「知」**講座 詳細

2025 **7.12** SATURDAY

群馬県立女子大学文学部国文学科卒業。群馬大学大学院教育学研究科修了(教育 学修士)。東洋大学大学院文学研究科博士後期課程満期退学。専門は宮沢賢治、井 上円了等。東洋大学国際地域学部から東洋大学ライフデザイン学部に移り、現在は 東洋大学福祉社会デザイン学部子ども支援学科に所属しています。非常勤講師を 含めると、留学生担当は優に30年を超えています。現在も白山キャンパスで「日 本事情Ⅱ」という留学生科目を担当しています。

時間		テーマ	申込期間
13:00~14:30	01	ことば・語学	6月16日(月)~7月11日(金)
コース名		敬語の基礎へ入門編	
コース概要		敬語の使い方を簡単に説明します。正しい敬語を使うことは、日本で の豊かな生活や日本人との良好な人間関係を 築くためにも必要です。	







しのざき まさひこ 篠崎 正彦

東洋大学理工学部 建築学科 教授 東京大学大学院工学系研究科建築学専攻博士課程修了。博士(工学)。昭和女子大学短期大学部講師などを経て、現職。専門は住宅・住宅地についての建築計画と 環境行動研究。

時間		テーマ	申込期間
15:00~16:30	02	都市·建築·地域社会	6月16日(月)~7月11日(金)
コース名		現代都市として見た東京	
コース概要		アジアのいくつかの国で街並み保存や住宅調査を行ってきた経験をも とに、日本の街や建物を考え直してみます。グローバル化が進む現代 社会では、その国特有の建物や街が受け継がれているのと同時に世界 中どこにでもあるような建物と街が生まれています。伝統性と現代性が せめぎ合う世界の中で東京の建物や街の未来についても考えてみま す。	

TOYO UNIVERSITY ONLINE LECTURE

Graduated from the Department of Japanese Literature, Faculty of Humanities, Gunma Prefectural Women's University. Completed the Master's Program in Education at Gunma University (Master of Education). Completed all coursework for the doctoral program in the Graduate School of Literature at Toyo University but left before obtaining the degree. Specializes in Kenji Miyazawa and Enryo Inoue. After moving from the Faculty of International Regional Studies to the Faculty of Life Design at Toyo University, currently belongs to the Department of Child Support in the Faculty of Social Welfare and Design at Toyo University. Has been in charge of international students for over 30 years, including part-time lecturing. Currently teaches a course on "Japanese Affairs II" for international students at the Hakusan Campus.

TIME (JST)	No.	TOPIC	APPLICATION PERIOD (JST)
13:00 - 14:30	01	Language	Monday, June 16 - Friday, July 11
LECTURE		Introduction to the Basics of Honorific Expressions	
OUTLINE		This course offers a brief introduction to the use of honorific expressions in Japanese. Mastering proper honorifics is essential for enjoying a fulfilling life in Japan and for building positive relationships with Japanese people.	



Naomi TAKAHASHI Professor

Faculty of Welfare and Social Design, Toyo University



Masahiko Shinozaki

Professor Faculty of Science and Engineering, Toyo University Completed the doctoral program in Architecture at the Graduate School of Engineering, University of Tokyo. Holds a Ph.D. in Engineering.

Previously served as a lecturer at the Junior College Division of Showa Women's University. Currently teaches architectural planning and environmental behavior studies, with a focus on housing and residential areas.

TIME (JST)	No.	TOPIC	APPLICATION PERIOD (JST)	
15:00 - 16:30	02	Urbanism, Architecture & Community	Monday, June 16 - Friday, July 11	
LECTURE		Tokyo's Universality and Uniqueness: Rethinking Urban Form		
OUTLINE		Drawing on experiences of townscape preservation and housing surveys in several Asian countries, this lecture reconsiders the design and meaning of Japanese towns and architecture. In today's globalized world, while each country preserves its unique architec- tural heritage, cities and buildings that look the same across the globe are also emerging. We will reflect on how tradition and modernity coexist, and explore the future of Tokyo' s urban and architectural landscape.		

东洋大学在线讲座 日本之【们】 環

2025 7.12 SATURDAY

群马县立女子大学文学部国文学科毕业。完成了群马大学研究生院教育学研究科硕士课程(教育学硕士)。东洋大学大学院文学研究科博士课程修满退学。 专攻 宫泽贤治、井上圆了等。在从东洋大学国际地域学部转到东洋大学生活设计学部 后,现属于东洋大学福祉社会设计学部儿童支援学科。包括兼职讲师在内,负责 留学生事务已超过30年。目前在白山校区教授留学生课程"日本事务 II"。

时间(JST)	No.	主题	报名时间(JST)
13:00~14:30	01	语言	6月16日(周一)-7月11日(周五)
课程		敬语基础入门课程	
详情		本课程将简要介绍日语敬语的基本用法。 正确掌握敬语的表达方式,有助于在日本过上更加充实的生活,并与日 本人建立良好的人际关系。	



东洋大学社会福祉设计学部 教授



Masahiko SHINOZAKI



东洋大学理工学部 教授

东京大学大学院工学系研究科建筑学专攻博士课程毕业,工学博士。 曾任昭和女子大学短期大学部讲师。现职专攻住宅与住宅区的建筑规划及环境行 为研究。

时间(JST)	No.	主题	报名时间(JST)	
15:00~16:30	02	城市·建筑与社区	6月16日(周一)-7月11日(周五)	
课程		东京的普遍性与独特性:对城市形态的再思考		
详情		结合在亚洲多个国家进行街景保存和住宅调查的经验,本讲座将重新审视日本的城市与建筑。 在全球化不断发展的当代社会中,一方面是各国独有的街景与建筑被传承保留,另一方面却也出现了全球千篇一律的城市与建筑。在传统与现代交融碰撞的背景下,我们将思考东京街道与建筑的未来方向。		